

# NOUVELLES/NEWS

SOCIETY FOR THE STUDY OF ARCHITECTURE IN CANADA  
SOCIÉTÉ POUR L'ÉTUDE DE L'ARCHITECTURE AU CANADA

Editor/Rédacteur, Martin Eli Weil, C.P./P.O. Box 2935  
Station D, Ottawa, Ontario K1P 5W9

Tome/Volume 2      Number/Numéro 5      Septembre/September 1976

## ASSOCIATION POUR L'ÉTUDE DE L'ARCHITECTURE AU CANADA, 27 MAI 1976, QUEBEC, QUEBEC

1. La réunion a commencé à 17:40 heures.
2. Les minutes de la réunion annuelle de 1975 ont été approuvées.
3. Rapport du trésorier:  
La solde est de \$2,276.43. Le rapport a été accepté.
4. Le rapport du président:  
Le président, Martin Weil a donné un bref aperçu des activités de AEAC qui ont eu lieu durant l'année qui vient de s'écouler.

La "Society of Architectural Historians" a été invitée à rencontrer AEAC, à Toronto en 1980.

Des bourses ont été accordées aux étudiants afin de les aider à défrayer les coûts du voyage pour assister à la réunion annuelle de 1976.

Une secrétaire a été engagée.

La réunion annuelle de 1977 qui sera tenue à Frédéricton, au Nouveau-Brunswick aura pour thème "L'architecture au service du transport". La réunion sera suivie d'une visite à Terre-Neuve.

Un colloque sur les constructions en rodin aura lieu à l'automne de 1977, à Banff en Alberta. Le président de ce colloque est Michael McMordie.

Pour l'année qui vient, l'association est intéressée à mettre sur pied un programme de publication.

5. Rapports des comités:
  - a) Le bulletin périodique contiendra des informations concernant certains postes disponibles, des nouveaux livres, ainsi qu'une bibliographie. Le comité a entrepris

## SOCIETY FOR THE STUDY OF ARCHITECTURE IN CANADA, SECOND ANNUAL MEETING, MAY 27, 1976, QUEBEC CITY, CANADA

1. The meeting was called to order at 5:40 p.m.
2. The minutes of the 1975 Annual Meeting were approved as printed.
3. Treasurer's Report:  
The balance is \$2,267.43. The Treasurer's Report was accepted as read.
4. President's Report:  
President Martin Weil outlined the activities of the SSAC for the past year. The Society of Architectural Historians has been invited to meet with the SSAC in Toronto in 1980. Funds were granted to students to help defray the cost of attending the Annual Meeting in 1976. An executive secretary has been hired. The topic of the 1977 Annual Meeting, to be held in Fredericton, New Brunswick, is Transportation Architecture. Following the meeting there will be a tour of Newfoundland. There will be a seminar in the fall of 1977 in Banff on log construction. Michael McMordie is the Chairperson. The Society is interested in initiating a Publication Programme in the coming year.
5. Committee Reports:

### a) Communications Committee:

The news letter will now contain information on positions available, new books and a bibliography. The committee has undertaken a study to locate institutions which offer courses in Architecture, Preservation and Restoration. They have also completed a study of students' knowledge of Canadian Architecture. The Committee is also concerned about the amount of coverage given to Architecture in the media.

une étude afin de localiser les institutions qui offrent des cours en architecture, en préservation et en restauration. On a récemment complété une étude sur l'étendue des connaissances des étudiants en architecture canadienne. Le comité s'intéresse aussi à l'ensemble des informations données sur l'architecture, par les médias.

- b) Comité de préservation: Douglas Richardson a exposé les différents points sur lesquels son comité s'est penché depuis les dernières années. Leurs problèmes majeurs semblent avoir été le manque de communication entre le comité et les autorités locales ainsi que le manque de temps.
- c) Comité de bibliothèque: Le responsable de ce comité, Shane O'Dea, a mentionné que plusieurs bibliographies provinciales sont sur le point d'être publiées. Ceci dans le but de compiler une bibliographie nationale sur l'architecture au Canada.
- d) Comité chargé des nominations: Ce comité a proposé une liste de nouveaux membres pour le conseil d'administration. Comme personne n'était disponible en tant que photographe, il a été suggéré qu'un finissant du cours collégial pourrait occuper ce poste.

#### 6. Nouveaux points d'intérêt:

Harold Kalman a suggéré que le comité de communications entre en contact avec la "Society of Architectural Historians" concernant une proposition pour des cours en préservation de l'architecture. On a aussi soulevé les points suivants: publier les thèses des étudiants, ainsi que préparer un programme d'éditorial.

Pour sa part, Shane O'Dea a mentionné que le voyage de AEAC à Terre-Neuve serait plus simple et moins dispendieux que celui de "SAH".

#### 7. Départ des membres du conseil d'administration.

#### b) Preservation Committee:

Douglas Richardson, Chairperson of the committee, outlined the concerns of the committee over the past year. The main concern has been the process by which action may be taken for local preservation. The main problems have been a lack of communication between the committee and local authorities, and a lack of time to initiate action.

a lack of time to initiate action.

#### c) Library Committee:

Shane O'Dea, Chairperson, related that several provincial bibliographies are in progress with the aim of compiling a National bibliography on Architecture in Canada.

#### d) Nominating Committee:

The Nominating Committee proposed the new slate of Board members. As no person was available to date to act as Chairperson of the Photography Committee, it was proposed that a graduate student might fill this position. It was moved and carried that the Board nominations be accepted.

#### 6. New Business:

Harold Kalman suggested the Communications Committee contact the SAH concerning a similar proposal on Architectural Preservation courses. He also brought up the question of publishing student papers and the need for a rigorous editorial programme. Shane O'Dea pointed out that the SSAC Newfoundland Tour would be less formal and less expensive than the SAH Newfoundland Tour.

#### 7. Departing Board Members:

President Martin Weil expressed his thanks on behalf of the Society to departing Board members Reesa Greenberg, Claude Bergeron, Barbara Humphreys and Douglas Richardson.

BOARD OF DIRECTORS ELECTED AT 1976 MEETING

The following individuals were elected to the SSAC Board of Directors at the 1976 Annual Meeting:

Vice-President (1978) Dr. Lynne D. DiStefano, Brescia College, University of Western Ontario, London, Ontario.

Secretary (1977) Ms. Diana Bodnar, Historic Sites, Alberta Culture, Edmonton, Alberta.

Treasurer (1978) Ms. Christina Cameron, Canadian Inventory of Historic Buildings, Department of Indian and Northern Affairs, Ottawa, Ontario.

Library Committee

Chairperson (1978) Mr. Shane O'Dea, Department of English, Memorial University, St. John's, Newfoundland.

Communications

Committee Chairperson (1978) Mr. William Thompson, Faculty of Architecture, University of Manitoba, Winnipeg, Manitoba.

Preservation Committee

Chairperson (1978) Mr. Frederick Netherton, Fort Steele Historic Park, Fort Steele, British Columbia.

Member-at-Large (1978) Mr. Donald Kerr, Department of English, University of Saskatchewan, Saskatoon, Saskatchewan.

Member-at-Large (1978) Mr. Stuart Smith, Department of History, University of New Brunswick, Fredericton, New Brunswick.

Member-at-Large (1978) Mrs. Irene Rogers, Prince Edward Island Heritage Foundation, Charlottetown, Prince Edward Island.

Member-at-Large (1978) Mr. Yves Laliberte, St-Jean, Ile D'Orléans, Quebec.

Conseil d'administration élu à la réunion annuelle de 1976

Lors de notre dernière réunion annuelle, les personnes suivantes ont été élues au conseil d'administration.

Vice-présidente (1978) Dr. Lynne DiStefano, Collège Brascia, Université Western, London, Ontario.

Secrétaire (1977) Mlle. Diana Bodnar, Sites historiques, "Alberta Culture", Edmonton, Alberta.

Trésorière (1978) Mlle. Christina Cameron, Répertoire des bâtiments historiques du Canada, Ministère des Affaires Indiennes et du Nord, Ottawa, Ontario.

Responsable du comité

de bibliothèque (1978) M. Shane O'Dea, Département d'anglais, Université Memorial, St. Jean, Terre-Neuve.

Responsable du comité

de communications (1978) M. William Thompson, Faculté d'architecture, Université du Manitoba, Winnipeg, Manitoba.

Responsable de comité

de préservation (1978) M. Frederick Netherton, Parc historique Fort Steele, Fort Steele, Colombie-Britannique.

Membre (1978) M. Donald Kerr, Département d'anglais, Université de Saskatchewan, Saskatoon, Saskatchewan.

Membre (1978) M. Stuart Smith, Département d'histoire, Université du Nouveau-Brunswick, Fredericton, Nouveau-Brunswick.

Membre (1978) Mme. Irène Rodgers, 'Prince Edward Island Heritage Foundation,' Charlottetown, Ile du Prince Edward.

Membre (1978) M. Yves Laliberté, St-Jean, Ile d'Orléans, Québec.

## REUNION ANNUELLE - 1976

Grâce à la coopération et du dynamisme de plusieurs membres de AEAC, notre dernière réunion annuelle fut un succès. Nous tenons à remercier Claude Bergeron pour le leadership qu'il a su démontrer en tant que responsable général de cette réunion. Nous remercions aussi les personnes suivantes qui ont contribué de très près au succès de cette réunion: Raymonde Gauthier, François Varin, Luc Noppen, Yves Laliberté, Christina Cameron, Stéphanie Thomas, Susan Tenney Feindel, Kathryn Kollar, Lucille Rouleau Ross, Susan Wagg, Georgina Lucas, Reesa Greenberg et Clemont Demers.

## SECRETAIRE DE DIRECTION

L'Association a engagé une secrétaire pour remplir les fonctions administratives de l'organisation. La secrétaire, Mlle. Nicole Beauparlant, sera responsable de la liste de membres, des finances, de l'inventaire des ouvrages publiés par AEAC, ainsi que de tout travail de secrétariat. Pour toute information, écrire à: Mlle. Nicole Beauparlant, Secrétaire de la direction, AEAC, Case postale 2935, Station "D", Ottawa, Ontario K1P 5W9.

## BOURSES POUR LES ETUDIANTS QUI ASSISTERONT À LA REUNION ANNUELLE ET AUX SYMPOSIUMS

Grâce à une bourse présentée par l'Association, sept étudiants ont assisté à la réunion annuelle de AEAC à l'université Laval. Les étudiants récipiendaires de cette bourse sont: Lucille Ross, Université Concordia; Trevor Body, Université de Calgary; Lynda White, Université Carleton; Georgina Lucas, Université Concordia; Susan Feindal, Université Concordia; Christopher Thomas, Université de Toronto; Louis Lemoine, "Nova Scotia School of Technology".

Depuis 2 ans, cette bourse provient d'un don fait à l'association par un de nos membres. Si l'association veut continuer cet important programme, il sera nécessaire d'avoir la contribution de tous les membres. Les dons faits à l'association sont déductibles d'impôt. Toute personne intéressée peut faire parvenir sa contribution à: Secrétaire de la direction, Case postale 2953, Station "D", Ottawa, Ontario.

## 1976 ANNUAL MEETING

The success of the 1976 Annual Meeting at Laval University was due to time, effort and energy contributed by many SSAC members. The Society is grateful for the leadership of Claude Bergeron who served as General Chairman and the assistance of Raymonde Gauthier, Francois Varin, Luc Noppen, Yves Laliberte, Christina Cameron, Stephanie Thomas, Susan Tenney Feindel, Kathryn Kollar, Lucille Rouleau Ross, Susan Wagg, Georgina Lucas, Reesa Greenberg and Clemont Demers.

## EXECUTIVE SECRETARY

The Society has hired an Executive Secretary to carry out the administrative duties of the organization. The Executive Secretary, Ms. Nicole Beauparlant, will be responsible for maintaining membership lists, maintaining financial records, maintaining an inventory of SSAC publications, and the provision of secretarial services. General queries concerning the organization should be directed to Ms. Nicole Beauparlant, Executive Secretary, SSAC, Box 2935, Station "D", Ottawa, Ontario K1P 5W9.

## STUDENT GRANTS TO ATTEND SSAC ANNUAL MEETINGS AND SYMPOSIUMS

Seven university students attended the SSAC Annual Meeting at Laval University with grants provided by the Society. The students who received grants were Lucille Ross, Concordia University; Trevor Body, University of Calgary; Lynda White, Carleton University; Georgina Lucas, Concordia University; Susan Feindal, Concordia University; Christopher Thomas, University of Toronto; Louis Lemoine, Nova Scotia School of Technology.

The funds to award grants to students were made available through donations to the Society by a generous member over the last two years. If the Society is to continue this important program it will be necessary to solicit contributions from all members. Your gift to the Society is tax deductible and necessary if we are to continue this service to students. Donations should be sent to the Executive Secretary, Box 2953, Station "D", Ottawa, Ontario.

## 1977 ANNUAL MEETING

The 1977 Annual Meeting will be held at the University of New Brunswick, June 13-17, 1977. General Chairperson of the meeting is SSAC Vice-President, Dr. Lynne D. DiStefano; University Representative is SSAC Board Member Professor Stuart Smith, Department of History, University of New Brunswick; and Local Representative is Mrs. Mary Peck, Historical Resources Administrator, Government of New Brunswick.

The topic for the meeting will be Transportation Architecture in Canada with the following four sessions:

"Road Transportation", Session  
Chairperson: Mr. George Baird, 35  
Britain Street, Toronto, Ontario  
M5A 1R7.

"Air Transportation", Session Chair-  
person: Dr. Michael McMordie,  
Faculty of Environmental Design, The  
University of Calgary, Calgary,  
Alberta T2N 1N4.

"Water Transportation", Session  
Chairperson: Mr. Pierre duPrey,  
Department of Art History, Queen's  
University, Kingston, Ontario K7L 3N6.

"Rail Transportation", Session Chair-  
person: Dr. Harold Kalman, 236 Queen  
Elizabeth Drive, Ottawa, Ontario  
K1S 3M4.

Members who wish to contribute a paper should contact the appropriate Session Chairperson.

In addition to the papers, tours of local architecture are being planned for Fredericton and King's Landing.

Following the Annual Meeting a tour of architecture in Newfoundland will be held. The tour is being planned by Shane O'Dea, Department of English, Memorial University, St. John's, Newfoundland; Douglas Richardson, Department of Fine Art, University of Toronto, Toronto, Ontario; and George Kapelos, Historic Administration Branch, Ontario Culture and Recreation. Members will visit sites in St. John's and the communities along the north and south shores.

For further information on the meeting contact Dr. Lynne D. DiStefano, Brescia College, University of Western Ontario, London, Ontario (519) 432-8353 ex. 75 or (519) 472-4426.

## REUNION ANNUELLE DE 1977

Notre prochaine réunion annuelle aura lieu à l'université du Nouveau-Brunswick du 13 au 17 juin 1977. La personne responsable de cette réunion est notre nouvelle vice-présidente le Dr. Lynne D. DiStefano. M. Stuart Smith, professeur au département d'histoire de l'université du Nouveau-Brunswick et aussi membre du conseil de AEAC sera le représentant de l'université. Au niveau local, la représentante sera Mme. Mary Peck de "Historical Resources Administration", organisme relevant du gouvernement de la province du Nouveau-Brunswick.

Le thème de la réunion sera "L'architecture au service du transport au Canada". Ceci comprend les sujets suivants:

Transport routier - Responsable -  
M. George Baird, 35 Britain Street,  
Toronto, Ontario M5A 1R7.

Transport aérien - Responsable - Dr.  
Michael McMordie, 'Faculty of En-  
vironmental Design', Université de  
Calgary, Alberta T2N 1N4.

Transport maritime - Responsable -  
M. Pierre duPrey, 'Department of Art  
History', Université Queen's, Kingston,  
Ontario K7L 3N6.

Transport ferroviaire - Responsable -  
Dr. Harold Kalman, 236 Queen  
Elizabeth Drive, Ottawa, Ontario  
K1S 3M4.

Tout membre de l'association intéressé à présenter ses vues sur un des sujets ci-haut mentionnés devrait s'adresser à la personne responsable.

En plus des conférences qui seront présentées à cette réunion, il y aura aussi une visite guidée de Fredericton et de King's Landing.

À la suite de la réunion annuelle, il y aura une visite à Terre-Neuve. Cette visite est organisée par Shane O'Dea du département d'anglais de l'université Mémorial à St. Jean, Terre-Neuve; Douglas Richardson, du département des Beaux-Arts de l'université de Toronto, Ontario; et George Kapelos de "Historic Administration Branch, Ontario Culture and Recreation". Les personnes faisant partie de ce voyage auront la chance de visiter différents sites de St. Jean et les villages qui longent la rive nord et la rive sud.

Pour de plus amples renseignements concernant la réunion annuelle écrivez à:  
Dr. Lynne D. DiStefano, Brescia College,  
Université Western, London, Ontario.  
Téléphone (519) 432-8353 ex. 75 ou (519)  
472-4426.

## NOTES AND QUERIES

The Saskatoon Heritage Society which is attempting to save the Saskatoon Bank of Nova Scotia from demolition, is interested in obtaining the names and addresses of individuals who have carried out research on the architecture of the Bank of Nova Scotia and the bank building styles prior to World War I. Contact Donald Kerr, Department of English, University of Saskatchewan, Saskatoon, Saskatchewan, Canada S7N 0W0.

Donald Kerr would also like to correspond with individuals who have information about the Montreal architectural firm of Brown and Dallance or the Architect Brown. The firm, whose first major commission appears to be the Medical Buildings at McGill University in Montreal, designed at least 14 buildings in Saskatoon between 1909 and 1925. Ten of the structures are located on the campus of the University of Saskatchewan.

## Mechanical Engineering

The Canadian Society for Mechanical Engineering is establishing a program to document the history of mechanical engineering in Canada and to assess its role and contribution to the economic and social development of the country. Those wishing to participate in the program should contact Andrew H. Wilson, P. Eng., MCSME, Chairman, CSME Mechanical Engineering History Committee, Science Council of Canada, 150 Kent Street, Ottawa, Ontario K1P 5P4.

## BOOKS

Up the Streets of Ontario, R.A.J. Phillips, Heritage Canada, 1976, 36 pp. The book discusses the various styles of architecture and building types found in Ontario. Included is a glossary of architectural terms. Prices: members \$ .75, non-members \$1.00, French version \$ .50. Contact Heritage Canada, Box 1358, Station "B", Ottawa K1P 5R4.

## RENSEIGNEMENTS DIVERS

"Saskatoon Heritage Society" essaie présentement de sauver la "Banque de la Nouvelle-Ecosse" de la démolition. Cette association voudrait obtenir les noms et adresses de personnes ayant fait des recherches sur l'architecture des "Banques de la Nouvelle-Ecosse" et sur les styles de l'architecture des banques d'avant 1915. Pour de plus amples informations écrire à: M. Donald Kerr, Département d'anglais, Université de Saskatoon, Saskatoon, Saskatchewan, Canada S7N 0W0.

M. Kerr est aussi intéressé à toute information concernant la firme montréalaise de Brown et Vallance ou tout simplement de l'architecte Brown. Il semble qu'une des premières commandes importantes de Brown ait été les édifices de la faculté de médecine de l'Université McGill, à Montréal. Entre 1905 et 1915, il conçut les plans de 14 édifices de Saskatoon. Dix de ces structures sont situées sur le campus de l'Université de Saskatoon.

## Génie mécanique

"Canadian Society for Mechanical Engineering" vient d'établir un programme afin de documenter l'historique du génie mécanique au Canada et aussi pour établir son rôle et sa contribution au développement économique et social du pays. Ceux qui désirent participer à ce programme devraient communiquer avec M. Andrew H. Wilson, P. Eng., MCSME, Chairman, CSME, Mechanical Engineering History Committee, Science Council of Canada, 150 Kent Street, Ottawa, Ontario K1P 5P4.

## LIVRES

Dans les rues de l'Ontario par R.A.J. Phillips, publié par Héritage Canada, 1976, 36 pp. Discussion concernant les différents styles d'architecture et de types d'édifices qu'on peut rencontrer en Ontario. Comprend un glossaire de termes d'architecture. Le prix est de \$ .75 pour les membres de Héritage Canada et de \$1.00 pour les autres. Version française \$ .50. Adresse: Héritage Canada, Casier postal 1358, Succursale "B", Ottawa K1P 5R4.

# NOUVELLES / NEWS

SOCIETY FOR THE STUDY OF ARCHITECTURE IN CANADA  
SOCIÉTÉ POUR L'ÉTUDE DE L'ARCHITECTURE AU CANADA

BOX/C.P. 2935, STATION D, OTTAWA, ONTARIO K1P 5W9